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Šéfové nemocnic přiznávají: Protesty doktorů, kteří se stále hlasitěji hlásí o vyšší 
platy, by nás mohly ekonomicky citelně poškodit. Lékaři se totiž rozhodli na měsíc 
striktně dodržovat zákoník práce. Tato zdánlivá samozřejmost znamená, že vedení 
řady nemocnic by nedokázalo zajistit běžný chod svého zařízení a veškeré zákroky, 
které nejsou akutní, by se musely zrušit. Termín pro protest vybrali odborářští 
bossové příhodně – měsíc před podzimními krajskými volbami.  události / str. 2

V Česku bublá spor 
o levný dovoz z Číny

Oceláři trvají na co nej-
tvrdší ochraně proti dum-
pingovým dovozům z Číny. 
Vláda je smířlivější. str. 3

Hotely za sebou mají 
další čtvrtletí růstu
Provozovatelům hotelů se 
zejména v Praze podařilo 
za první čtvrtletí význam-
ně vylepšit všechny zásad-
ní ukazatele, kterými se 
v oboru měří úspěch. str. 4

Banány zdražují

Jeden z nejoblíbenějších 
druhů tropického ovoce 
podražil v Evropě od ledna 
už zhruba o deset procent. 
Pěstitele trápí počasí i šíří-
cí se banánový mor. str. 6

Emisní skandál: VW  
se s Američany dohodl
Koncern Volkswagen se do-
hodl s úřady v USA na zá-
kladních principech řešení 
svého emisního skandálu. 
Řešení by mělo zahrnovat 
nabídku zpětného odkupu 
aut i „značné“ odškodné 
pro jejich majitele. str. 7

Krátce

Finiš k olympijskému 
Riu
olympijská vesnice v Riu  
se bude Čechům zamlouvat, 
říká sportovní ředitel Českého 
olympijského výboru  
Martin Doktor.

Páteční RozhovoR

str. 10–11

miliardový 
obchod
řetězec tesco  
dostal nabídku  
na podíl v centru  
nový smíchov.

byznys
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PEtR fiala:

návrat slev na dani pro osvČ 
nebude zadarmo. jak premiér 
potvrdil, cenou bude další 
omezení paušálů. propodni-
katelská politika vlády v praxi.

twitter.com/e15news
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nemocnice 
mají strach
limit

416
přesčasových hodin  
na rok nedodržuje

92
procent  
chirurgických  
oddělení. 
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Zpátky do šedesátek
Psychedelická droga LSD fascinuje vědce i více 
než sedmdesát let po objevu. Pomocí pokroči-
lých skenovacích metod teď poprvé uviděli, jak 
funguje mozek člověka „na tripu“. Přesvědčili 
se, že látka způsobuje halucinace a prohlubuje 
mystický pocit jednoty se světem. Mozková centra 
spolu totiž komunikují mnohem provázaněji 
a příliš nedbají funkčního rozdělení. Sousloví 
„vidět zvuky“ či „otevřít brány vnímání“ najed-
nou nezní jen jako feťácké historky či zastaralé 
výplody fantazie spisovatelů Aldouse Huxleyho 
či Alana Wattse. Je to prostě vědecký fakt. A to už 
něco znamená. 

Lze se tak vrátit na počátek šedesátých let, 
tedy k serióznímu psychologickému výzkumu 
změněných stavů vědomí a jejich využití v léčbě 
závislostí či odstraňování traumat. Čili do doby, 
než začalo LSD prokapávat z univerzit k non-
konformně laděné mládeži a skončilo na černém 
seznamu narkotik.
 
Další revolty se ale dnes nejspíš netřeba bát. 
Instituce se té minulé dokonale přizpůsobily. 
Mystické zkušenosti, důraz na postmateriální 
hodnoty, hledání sebe sama a především na dosa-
hování štěstí je běžnou součástí ezoterického tele-
vizního vysílání či propagace pracovních portálů 
nabízejících místo v korporátu. Možná tu pravou 
revoluci zažehne Google, jehož umělá inteligence 
DeepDream vykresluje halucinogenní obrazce 
i bez požití LSD. Na její pocity se ale nikdo neptá.

Zápisník  
Jana Vávry

Protagonisté dne

lešek Wronka

Majitel Bontonlandu

Mauricio Macri

argentinský prezident

Matthias Müller

šéf volkswagenu

Tuzemský distributor hudby se po 
třech letech vrátil k zisku. Necelý 
milion korun vydělal navzdory 
dalšímu poklesu tržeb.

str. 5

Návrat země na kapitálový trh 
po patnácti letech v dluhopisové 
izolaci představuje další triumf 
nové hlavy jihoamerického státu.

str. 7

Německý automobilový koncern 
se dohodl s úřady ve Spojených 
státech na základních principech 
řešení svého emisního skandálu. 

str. 7

n Odmítnutí přesčasů, 
které ve středu avizoval 
Lékařský odborový klub 
– Svaz českých lékařů 
(LOK-SČL), by mohlo 
nemocnice ochromit.

Adéla Čabanová

Lékaři žádají po vládě zvýšení 
platů a plán na snížení přesčasů. 
Politikům dávají čas do červ-
na, kdy definitivně rozhodnou 
o protestním zrušení přesčasů. 
Akci, která má trvat měsíc, chtějí 
patrně spustit před podzimními 
krajskými volbami. 

„Na podzim již žádnému 
lékaři nebude možno nařídit 
práci přesčas. Nepřetržitou 
péči v nemocnici bez obcházení 
zákoníku práce a bez vstřícnosti 
lékařů zajistit nelze,“ říká Lukáš 
Velev, ředitel Nemocnice Jihlava 
a bývalý člen vedení LOK-SČL. 
V jeho nemocnici by museli 
zrušit plánované operace. 
„Důsledky takového výpadku 
by byly zejména v ekonomice 
nemocnice velmi vážné,“ říká 
Velev. Zákoník práce dovoluje 

416 přesčasových hodin ročně. 
V některých nemocnicích ale 
lékaři tráví mnohem víc času. 
Potvrdila to anketa na chirur-
gických odděleních nemocnic. 
„Na otázku, zda jsou schopni 
primáři zajistit provoz oddělení 

a současně dodržovat zákoník 
práce, jich 92 procent řeklo, že 
nejsou,“ sdělil výboru České 
chirurgické společnosti Pavel 
Pafko. Někteří nemocniční léka-
ři mají podle informací deníku 
E15 už dnes vyčerpaný limit 
přesčasové práce na celý rok.

Podle Jany Petrenko z pacient-
ské Koalice pro zdraví je rušení 

přesčasů podobné vyhrožování 
jako kampaň s „pohřební sanit-
kou“ při někdejší akci Děkuje-
me, odcházíme. „Vyhrožovat 
pacientům, že nebudou mít péči, 
a myslet si, že to pacienti podpo-
ří, je naivní,“ říká Petrenko. 

„Složitá situace ve zdravotnic-
tví se dotýká všech nemocnic. 
Počkejme na další vývoj. Věříme, 
že k protestu nedojde,“ říká Len-
ka Křížová z vedení skupiny Ne-
mos, která provozuje nemocnice 
v Ostrově, Sokolově a Sušici.

Další nemocnice se nechtějí 
k protestu vyjadřovat s tím, že 
masová účast lékařů na něm 
je jen hypotéza. Provoz bude 
záviset na tom, kolik lékařů se 
protestu zúčastní. 

Některé nemocnice se už 
podmínkám zákoníku práce při-
způsobily více než jiné. „Situaci 
bychom organizačně zvládli bez 
omezování zdravotní péče,“ míní 
mluvčí Nemocnice Na Bulovce 
Martin Šalek. Před pěti lety se 
při dosud nejsilnější nátlakové 
akci Děkujeme, odcházíme při-
pojilo k hromadným výpovědím 
3837 z uváděných zhruba šest-
nácti tisíc nemocničních lékařů, 
tedy méně než čtvrtina.

nemocnice při protestu 
lékařů prodělají  

Při dosud  
nejsilnějším   

protestu lékařů jich

3837
podalo hromadné  

výpovědi – tedy necelá 
čtvrtina.

probléM přesčasů. Ředitel Nemocnice Jihlava Lukáš Velev (vlevo) varuje, že by protest lékařů téměř zasta-
vil plánované operace. Šéf LOK-SČL Martin Engel žádá po vládě plán na snížení přesčasů lékařů. 
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n Oceláři trvají na 
co nejtvrdší ochraně 
proti dumpingovým 
dovozům z Číny. Vláda 
je smířlivější.

Jan Stuchlík

Kabinet se příliš neshoduje 
s tuzemskými oceláři, jak se 
má Evropská unie v budouc-
nu bránit dumpingovým 
dovozům z Číny. Ukázaly to 
odpovědi, jež z Česka odešly 
v rámci veřejné konzultace. 
Tu Evropská komise ukončila 
tento týden. 

Ministerstvo průmyslu, kte-
ré stanovisko Česka zpracova-
lo, se shodne se zástupci hutí 
jen v tom, že změna ochrany 
proti nekale levnému dovozu 
z Číny poškodí evropské 

hospodářství. Na konci roku 
vyprší platnost jedné pasáže 
protokolu, jímž Čína přistou-
pila ke Světové obchodní 
organizaci. Podle ní už EU 
nebude smět pro po-
souzení dumpingu 
používat ceny 
dováženého 
zboží v ze-
mích s tržní 
ekonomikou 
místo vnitro-
čínských cen. 
Výsledkem by 
byla výrazně niž-
ší antidumpingová 
cla na čínský neférový 
dovoz. 

Oceláři, kteří jsou levnými 
dovozy nejvíce ohroženi, 
nechtějí připustit změny 
v ochraně, jež jim už tak při-
padá slabá. MPO je smířlivěj-

ší. Za součást řešení považuje 
posílení pravidel, aby komise 
mohla sama pro posouzení 
dumpingu zvednout náklady 
a ceny uváděné čínským do-

vozcem, pokud uzná, 
že v daném odvětví 

nepanují v Číně 
tržní podmínky. 
Pak by prý 
významně ne-
klesl ani počet 
antidumpin-

gových šetření.
„Pokud 

bude komise 
vycházet z dat 

čínských firem, bude 
velmi obtížné či nemožné se 
účinně bránit dumpingu kvůli 
neúplnosti a nespolehlivosti  
dat,“ oponuje Daniel Urban, 
manažer pro vnější vztahy 
ostravské hutě ArcelorMittal. 

Komise může ochranné clo 
snížit, pokud je způsobená 
škoda menší než skutečná 
výše dumpingu. Rozdíl se 
pohybuje v desítkách procent. 
Oceláři žádají, aby komise 
nižší cla zrušila. „Systémově 
to ale neřeší celý problém čín-
ského dovozu,“ dodává Petra 
Jurásková, mluvčí Třineckých 
železáren. MPO je proti. Po 
přechodu na standardní 
dovozní ochranu by v případě 
Číny nemělo zrušení tohoto 
pravidla na sankční cla vliv. 

Dovoz čínské oceli do 
Evropy vzrostl za dva roky 
dvojnásobně. Totéž platí pro 
Česko, jen za letošní první dva 
měsíce se dovezlo skoro čtyři-
cet procent loňského objemu. 
Na celkovém dovozu oceli do 
Česka se loni Čína podílela 
zhruba procentem. 

n Podle bývalého poli-
cejního šéfa nezvládli 
strážci pořádku situa-
ci hlavně v ulicích.

Pavel Otto
 

Pravicová opozice nepro-
sadila mimořádnou schůzi 
poslanců k návštěvě čínské-
ho prezidenta. Proti byla 
ČSSD a ANO, zatímco vládní 
lidovci a ministr vnitra Milan 
Chovanec (ČSSD) návrh pod-
pořili. To však ke schválení 
programu nestačilo.

Hlasování předcházela 
dvouhodinová debata. Podle 
ODS a TOP 09 byla bezpeč-
nostní opatření bezprece-
dentní a neodůvodněná. 
Komunisté se naopak strážců 
pořádku zastali. „Šikanování 
pokojně se chovajících obča-
nů, kteří se ani demonstrace 
neúčastnili, zabavování tibet-
ských vlajek,“ vypočítal šéf 

občanských demokratů Petr 
Fiala nejčastější přehmaty. 
„Nebyla respektována rovná 
práva takzvaných čínských 
turistů a českých občanů. 
Je toho příliš mnoho, co se 
stalo a zasáhlo do svobod 
a práv českých občanů,“ řekl 
předseda TOP 09 Miroslav 
Kalousek.

Podle Chovance policie 
situaci zvládla. Ministr 
zopakoval, že chyby se staly 
jen při postupu na pražské 
FAMU. „Dotčení policisté byli 
identifikováni a je s nimi za-
hájeno kárné řízení,“ dodal.

Policejního exprezidenta 
Martina Červíčka a kandidá-
ta ODS v krajských volbách 
zarazily incidenty v ulicích. 
Podle Červíčka policii do 
zákroků někdo mluvil. „A asi 
více, než by měl,“ uvedl. Ke 
kritizované uzavírce Hrad-
čanského náměstí řekl, že se 
chyba stala hlavně v komu-
nikaci.

čssd a ano 
odmítly řešit 
přehmaty policie 
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Jen za leden  
a únor Česko  

importovalo z Číny  
téměř

40 %
loni dovezené 

oceli.

on-line prodej
www.eximtours.cz

 tel.: 841 115 115

Doporučujeme zakoupit
cestovní pojištení.
Ceny neobsahují víza.

AI – all inclusive
PP – polopenze
SN – snídaně

CENA JE KONEČNÁ, platí pro 1 osobu
ve dvoulůžkovém standardním pokoji
nebo apartmánu dle popisu v katalogu.

PLP – plná penze
VD – vlastní doprava
APT – apartmán

Destinace dny odlety hotel strava cena
EGYPT – HURGHADA 8 27.4. Praha 4* AI 11 990 Kč
EGYPT – MARSA ALAM 8 28.4. Praha 4* AI 13 190 Kč
SPOJENÉ ARABSKÉ EMIRÁTY 8 4.5. Praha 4* PP 14 490 Kč
EUROVÍKEND ŘÍM 4 5.5. Praha 3* SN 12 490 Kč
KAPVERDY – OSTROV BOA VISTA 8 6.5. Praha 4*+ AI 23 190 Kč
KAPVERDY – OSTROV SAL 8 6.5. Praha 4* SN 18 990 Kč
ŠPANĚLSKO – MALLORCA 8 6.5. Praha 3* PP 10 190 Kč
TUNISKO – PEVNINA 8 10.5. Praha 4* AI 9 690 Kč
TURECKO – TURECKÁ RIVIÉRA 8 14.5. Praha 3*+ AI 9 990 Kč
TURECKO – TURECKÁ RIVIÉRA 8 14.5. Praha 5* AI 11 890 Kč

MAROKO – AGADIR 8 21.5. Praha 4* AI 15 890 Kč

ŘECKO – KOS 8 29.5. Praha 3* soft AI 11 990 Kč

MAROKO – SAIDIA 8 1.6. Praha 5* AI 16 590 Kč

MADEIRA – FLY AND DRIVE 8 24.6. Praha 4* SN 21 890 Kč

NOSTALGICKÝ LISABON 6 1.7. Praha 3* SN 16 790 Kč

Last Minute
EXIM TOURS,
vaše j i s tota !

E15_126x136_22.4.indd   1 21.4.2016   14:11:01
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V česku se rozhořívá spor 
o dovoz levného zboží z číny

Krajské a senátní volby 
budou 7. a 8. října 
Prezident Miloš Zeman 
oficiálně rozhodl o ter-
mínu konání krajských 
a senátních voleb 7. a 8. říj- 
na. Ve středu přitom 
hlava státu oznámila, že 
se hlasování uskuteční 
o týden později. Vzápětí se 
ukázalo, že to neumožňuje 
zákon. Nejzazší termín je 
právě 7. a 8. říjen. 

Opočno patří státu, 
rozhodl odvolací soud 
Vlastníkem renesanční-
ho zámku v Opočně na 
Rychnovsku je stát. Tak 
zní verdikt Krajského 
soudu v Hradci Králové, 
který řešil odvolání dě-
dičky původních majitelů 
Kristiny Colloredo-Mans-
feldové proti rozhodnutí 
rychnovského soudu, jenž 
loni zámek přiřkl státu. 
Šlechtična hodlá ve sporu 
pokračovat. /čtk/

Krátce



jen za leden a únor na 3,8 mi- 
lionu noclehů, což je 
meziročně o 300 tisíc více. 
Rostoucí poptávka ze strany 
turistů a stále zajímavější 
výnosy přitom nenechávají 
chladné ani realitní inves-
tory. Loni na českém trhu 
podle ČSÚ přibylo 160 ho- 
telů, z toho přes čtyřicet 
čtyřhvězdičkových. Součas-
ně dochází – především díky 
zájmu asijských investorů 
– k přeskupení vlastnictví 
u stávajících hotelů.
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n Hoteliérům se daří 
zvyšovat ceny, přesto 
stále zaostávají za 
dobou před krizí.

Jan Šindelář

Dobu hojnosti na tuzem-
ském hotelovém trhu 
nezastavil ani počátek roku 
a zimní sezona. Zejména 
v Praze se provozovatelům 
za první čtvrtletí podařilo 
významně vylepšit všechny 
zásadní ukazatele, kterými 
se v oboru měří úspěch. 

Průměrný výnos na jeden 
pokoj a noc se díky rostou-
cím cenám a obsazenosti 

Hotely za sebou mají 
další čtvrtletí růstu

Trhu v minulých 
letech uškodila 
reakce velkých 
hráčů, kteří kvůli 
krizi prudce snížili 
ceny, a stáhli tak 
i menší zařízení.

ce snížili ceny a tím s sebou 
stáhli i menší zařízení. 

Na předkrizovou úroveň se 
tak ceny dostávají jen ztuha. 
S tím souhlasí ředitel čtyř-
hvězdičkového hotelu Perla 
v centru Prahy Tomáš Startl. 
„Jako by mezi hoteliéry byla 
stále nějaká psychologická 
zábrana překonat hranici sta 
eur,“ řekl Startl. S prvním 
čtvrtletím je ale spokojen, 
významně prý pomohly 
i dobře obsazené Velikonoce, 
které loni připadly až na 
duben. 

Zdařilý kvartál ale nelze 
přičítat pouze Velikonocům. 
Podle Českého statistického 
úřadu poskytly české hotely 

za pokoj před ekonomickou 
krizí,“ uvedl David Nath 

z poradenské 
společnosti 
Cushman  
& Wakefield. 
Podle něj 
přitom není 
žádný důvod, 
aby se Praha 
podbízela 
a byla pro 
zahraniční 
turisty nízko-
nákladovou 
destinací. 
Trhu prý 

uškodila v minulých letech 
především reakce velkých 
hráčů, kteří kvůli krizi prud-

Baťa zavírá kamenné 
prodejny ve Švýcarsku 
Obuvnický řetězec s čes-
kými kořeny Baťa zavírá 
všechny své prodejny ve 
Švýcarsku, tedy v zemi, kde 
má evropskou centrálu. 
K radikálnímu kroku ho 
donutily změny ve zvyklos-
tech tamních zákazníků. 
Stále více nakupují na 
internetu, a pokud chtějí 
navštívit kamenný obchod, 
jezdí za hranice. Kromě 
konkurence on-line firma 
uvedla jako důvod zavření 
kamenných poboček také 
příchod dalších módních 
řetězců na již přeplněný 
švýcarský trh s obuví. Na 
dalších trzích Baťa údajně 
nic nemění, v Česku naopak 
hledá nová místa pro ob-
chody.   Více E15.cz
 

Home Credit mění šéfy 

Skupina Home Credit 
uskutečňuje rotaci gene-
rálních ředitelů dceřiných 
firem v Číně, ve Spojených 
státech a na Fililínách. Ge-
nerálním ředitelem Home 
Credit Consumer Finance 
se sídlem v Tchien-ťinu 
v Číně se od června stane 
Ondřej Frydrych. Současný 
generální ředitel čínského 

Home Creditu Igor Přerov-
ský bude od srpna generál-
ním ředitelem Home Credit 
US se sídlem v Kansas City 
v USA. Generální ředitel-
kou firmy HC Consumer 
Finance Philippines se od 
1. dubna 2016 stala Annica 
Witschardová. 

Nikaragujský ministr 
pomůže Lesům ČR
S prodejem ztrátové teako-
vé plantáže státních Lesů 
ČR v Nikaragui podniku po-
může tamní ministr zahra-
ničních věcí Samuel Santos 
López. Při své pracovní ná-
vštěvě v Česku o tom jednal 
s vedením Lesů. Podniku 
slíbil součinnost při hledání 
případného investora. Pro-
jekt teakové plantáže Lesy 
spoluvlastní z poloviny 
prostřednictvím podílu ve 
společnosti H.F.C.

Janeček podpoří  
start-upy
Miliardář Karel Janeček roz-
jíždí společnost GISTin Up! 
na rozvoj startupových pro-
jektů ze střední a východní 
Evropy. V první fázi má na 
podporu začínajících firem 
připraveno 700 milionů 
korun. /vag, čtk/  Více E15.cz

Krátce

Pražské hotely v číslech  
(leden až březen)

2015 2016
změna 
(v %)

průměrná  
cena  
(v eurech)

63,52 68,17 7,3

obsazenost  
(v %)

52,2 56,5 8,2

výnos  
na pokoj  
(v eurech)

33,15 38,51 16,2

Pramen str

zvýšil meziročně o 16 pro- 
cent na téměř 39 eur. Zimní 
ceny se v Praze 
zvýšily v prů-
měru na více 
než 68 eur za 
pokoj a noc, 
čímž hoteliéři 
překonali na-
příklad i letní 
sezonní ceny 
z roku 2014. 
Vyplývá to 
z údajů firmy 
STR Global, 
která dlouho-
době sleduje 
trendy na světových trzích. 

„Je to ale stále zhruba 
třicet procent pod úrovní 

Správa železniční dopravní 
cesty stále nemá jasno, komu 
přidělí nejtučnější stavební 
zakázku posledních let. 
Původní termín pro podání 
přihlášek do soutěže na 
dostavbu čtvrtého korido-
ru v Praze přitom vypršel 
počátkem února. 

Rozsáhlá stavba mezi Hos-
tivaří a Vršovicemi s odha-
dovanými náklady  

3,6 miliardy ale vzbudila 
mezi firmami velký zájem 
a spustila spršku doplňu-
jících dotazů a následných 
úprav dokumentace. SŽDC 
už vydala čtrnáctý oprav-
ný formulář a nejnovější 
uzávěrku posunula na konec 
dubna. 

„Z dotazů uchazečů lze 
vysledovat snahu o velmi de-
tailní přípravu před předlo-

žením finální nabídky. Velmi 
často uchazeči směřují své 
dotazy k ubezpečení se, zda 
správně pochopili zadávací 
dokumentaci,“ uvedl mluvčí 
SŽDC Marek Illiaš. Podle něj 
zatím zpoždění neohrožuje 
plánovaný začátek stavby 
v červenci ani čerpání z ev-
ropských fondů. „Nyní jsme 
ovšem na hranici této lhůty,“ 
doplnil Illiaš. /sin/

soutěž o čtvrtý  
koridor se protahuje 

Postaru. Zakázka budí velký zájem. Zatím se ale z Vršovic do Hostivaře jezdí po starých kolejích.  
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http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/bata-zavira-vsechny-prodejny-ve-svycarsku-lide-chodi-na-internet-1289754
http://e-svet.e15.cz/it-byznys/janecek-chce-do-startupu-nalit-700-milionu-zpristupni-jim-sillicon-valley-1289702
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n Hospodaření pomo-
hl mimo jiné důraz 
na produkty s vyšší 
marží.

Dušan Kütner

Jeden z největších tuzem-
ských distributorů hudby, 
Bontonland Leška Wronky, 
se loni po třech letech ztrát 
přehoupl do zisku, byť 
mírného, ve výši necelého 
milionu korun. 
Ještě v roce 2013 
přitom ztráta 
činila hrozi-
vých osmnáct 
milionů. 
Zisku firma 
loni dosáhla 
i přes pokles 
tržeb o osm 
procent na  
216 milionů 
korun.

„Díky těsné spolupráci 
se všemi hlavními dodava-
teli se společnosti dařilo 
snižovat své závazky. Zlep-
šili jsme provozní náklady, 
soustředění na vysokomar-
žové produkty pak přineslo 
i navýšení obchodní marže,“ 
uvedl ve výroční zprávě 
Wronka. Ztráty z posled-
ních let přitom byly již tak 
vysoké, že majitel musel 
přede dvěma lety snížit 
základní kapitál o více než 
18 milionů na pouhé dva mi-
liony a peníze použít právě 
na pokrytí ztrát z předcho-
zích let.

Pokles tržeb v loňském 
roce způsobilo zejména led-
nové uzavření prodejny v ob-
chodním centru v pražských 
Letňanech a konec obchodu 
v brněnské Vaňkovce o dva 
měsíce později. „Důvodem 
uzavření byly neakceptova-
telné podmínky pro prodlou-
žení nájemních smluv ze 
strany pronajímatelů,“ po-
dotkl Wronka. Snížení tržeb 
ale kompenzovalo otevření 
nové prodejny v olomoucké 

Šantovce a zahájení 
prodeje v Neoluxo-

ru na pražském 
Smíchově.

Pokles 
tržeb se týkal 
kamenných 
prodejen, 
neboť v sou-

ladu s trendy 
se část zákaz-

níků přesouvá 
na internet. E-shop 

Bontonlandu tak naopak 
zaznamenal růst tržeb. Na 
příjmy měl pozitivní vliv 
i prodej klasických vinylo-
vých alb, oproti kompaktním 
diskům dražších. Těch se 
loni v Bontonlandu prodalo 
třicet tisíc – o polovinu více 
než v roce předešlém.

Také pro letošní rok 
Bontonland počítá se ziskem 
a růstem tržeb. „Hlavním 
cílem společnosti je dosažení 
maximálního možného zis-
ku, a tím zvyšování vlastního 
kapitálu společnosti, který 
má v současné době zápor-
nou hodnotu,“ dodal Wronka.

bontonland  
se po ztrátových 
letech přehoupl 
do zisku 

Bontonland se loni  
vrátil k zisku i přes

8%
pokles tržeb.

n Francouzský realit-
ní koncern Klepierre 
dal řetězci Tesco 
nabídku na převzetí 
jeho podílu v obchod-
ním centru Nový 
Smíchov. Obchod 
se může v korunách 
vyšplhat do miliardo-
vých řádů.

Daniel Novák

V jednom z nejlepších ob-
chodních center v Česku se 
schyluje k významné majet-
kové změně. Britský řetězec 
Tesco podle informací 
deníku E15 obdržel nabídku 
na převzetí jeho třetinového 
podílu v nákupním centru 
Nový Smíchov v Praze 5. 
Zájemcem je francouzský 
realitní koncern Klepierre. 

„Klepierre již Tesku 
odeslal nabídku,“ uvedl 
informovaný zdroj. Cena za 
třetinu centra se může vy-
šplhat i do jednotek miliard 
korun. Klepierre informace 
nekomentoval, Tesco jen od-

povědělo, že podíl k prodeji 
nenabízí. 

„Nový Smíchov patří 
mezi tři nejúspěšnější 
obchodní centra v Praze. 
Lokalita kolem Anděla je 
druhou nejatraktivnější 
nákupní zónou,“ sdělil Jan 
Kotrbáček, partner v po-
radenské 
společnosti 
Cushman  
& Wakefield. 

Na špici 
se Nový 
Smíchov 
řadí hlavně 
z hlediska 
návštěvnos-
ti. Ročně 
jím projde 
dvaadvacet 
až třiadva-
cet milionů lidí. To je více 
než například v Palladiu na 
náměstí Republiky. To má 
však proti smíchovskému 
centru výhodu ve větším 
podílu turistů, kteří utráce-
jí více než Češi. Do nejlepší 
trojky patří ještě nákupní 
centrum Chodov, které 
se v současnosti výrazně 
rozšiřuje. 

Tesco získalo podíl v No-
vém Smíchově v roce 2006. 
Tehdy Britové převzali 
tuzemský byznys francouz-
ského řetězce Carrefour. Ten 
měl původně na Smíchově 
svůj největší hypermarket 
v Česku. V současnosti je 
to ale právě Tesco, které 

se celosvě-
tově zbavuje 
nestrategic-
kého majetku, 
aby ozdravilo 
účetnictví. Za 
poslední rok se 
skupina rovněž 
díky prodejům 
aktiv vrátila 
k zisku. 

V České 
republice je tak 
na spadnutí 

například i prodej Ob-
chodního centra Letňany, 
největšího nákupního 
centra v zemi. Nejvážnějším 
kandidátem na převzetí je 
tam americká společnost 
CBRE Global Investors, 
spřízněná s poradenskou 
firmou CBRE. Na trhu se 
objevily také další české 
nemovitosti Teska. 

tesco dostalo  
nabídku na podíl 
v centru nový smíchov 

Hospodaření Bontonlandu (v milionech korun)

Pramen výroční zprávy firmy

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2010 2011 2012 2013 2014 2015

tržby výsledek

315,2

-2,11

-6,80

-18,00

-1,17

0,28 0,94

269,0 256,0
236,0 234,4 216,1

Na špici se Nový 
Smíchov řadí 
hlavně z hlediska 
návštěvnosti. 
Ročně jím projde 
až třiadvacet 
milionů lidí. 

obcHodní klEnot. Britský řetězec v nákupním centru na pražském Andělu drží třetinový podíl.
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n Pěstitele trápí poča-
sí i šířící se banánový 
mor, dodavatelé do 
Evropy zatím exis-
tenční starosti nemají.

Jaroslav Bukovský

Banány mohou propříště 
získat v Evropě trpkou 
pachuť. Jeden z nejoblíbe-
nějších druhů tropického 
ovoce totiž v ceníku dvor-
ních evropských dodavatelů 
podražil od ledna už zhruba 
o deset procent. Na vině je 
nejen počasí, ale i nová vlna 
banánového moru. Masiv-
nějšímu růstu cen na starém 
kontinentu zatím brání, že 
dominantním pěstírnám ba-
nánů pro Evropu z Latinské 
Ameriky se existenční trable 
zatím vyhýbají.

Banány zdražují

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,639

Čína 1 3,676

Dánsko 1 3,632

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,609

Japonsko 100 21,711

Kanada 1 18,833

Maďarsko 100 8,699

Norsko 1 2,937

Polsko 1 6,272

Rusko 100 36,562

Švédsko 1 2,943

Švýcarsko 1 24,594

Turecko 1 8,452

USA 1 23,798

Velká Británie 1 34,341

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 22. 4. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 67,05 0,83

ČEZ 439,20 1,86

Erste Bank 686,50 -0,15

Fortuna 88,20 0,23

Kofola 420,00 1,20

KB 5032,00 -1,33

NWR 0,17 0,00

O2 CR 245,20 2,17

Pegas 809,00 0,37

Philip Mor. ČR 12 718,00 -5,12

PLG 205,00 -0,05

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 181,95 -1,06

VIG 553,70 0,95

Celkový objem (v tisících korun) 580 692,06

Akcie na pražské burze 22. 4. 2016 

lídr. Indie je připravena vést chudé země světa v zelené ener-
getické revoluci.
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Marek Schwarzmann

Zelená energetická revoluce 
v Indii pokořila další milník: 
výroba jedné kilowatthodiny 
elektřiny prostřednictvím 
solárních panelů se stala 
levnější než výroba jedné 
kilowatthodiny elektřiny 
z uhlí. Prohlásil to indický 
ministr energetiky Piyush 
Goyal s tím, že země si zatím 
udržuje tempo při plnění 
ambiciózního plánu mít 
kolem roku 2022 instalovaný 
výkon solárních elektráren 
přes 100 GW.

„Stavba nové uhelné 
elektrárny by nyní vedla 
k produkci dražší energie, 
než kterou jsou schopny 
produkovat solární elekt-
rárny,“ uvedl při představe-
ní nového patnáctibodové-
ho akčního energetického 
plánu ministr Piyus Goyal.

Jeho prohlášení následo-
valo po potvrzení ledno-
vých dat, kdy v největším 
indickém státě Rádžastánu 
spadla cena za kilowatthodi-
nu solární elektřiny na 
4,34 rupie (1,56 koruny). 

Oproti tomu cena kilowatt-
hodiny vyráběné z uhlí se 
pohybovala v rozpětí 3–5 ru-
pií (1,08–1,79 koruny) podle 
toho, zda šlo o uhlí z domácí 
produkce, či z dovozu, které 
je vždy dražší.

Ambiciózní vládní 
solární plány vlády však 
halí temný mrak hrozícího 
bankrotu jedné z největ-
ších severoamerických 
globálně působících firem 
zaměřujících se na stavbu 
solárních panelů, americké 
Sun Edison. Její vedení po 
výrazném propadu ceny ak-
cií potvrdilo, že dluhy spo-
lečnosti přesahují jedenáct 
miliard dolarů. „Bankrot 
jedné letecké firmy přece 
také nikdy nevedl k tomu, 
že by lidé přestali létat,“ 
zavtipkoval Goyal na toto 
téma s tím, že vláda si hlídá 
jednotlivé ukazatele indu-
strie, aby nedošlo k přehřá-
tí. A  podrthl to tím, že 
rozvojovým zemím v Asii, 
Africe a Pacifiku nabídl 
expertizy a pomoc s přípra- 
vou zelené energetické 
koncepce.  více e15.cz

v indii je elektřina 
ze slunce levnější 
než z uhlí

Vývoj cen* (středoamerické 
a ekvádorské banány)

* v amerických dolarech za metrickou tunu 
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Pěstitelé ale netají své oba- 
vy. Namísto v kostarickém 
San José tak dnes Mezinárod- 
ní kongres světových obchod-
níků s banány končí v americ-
kém Miami. Banánoví byznys- 
meni změnili destinaci 
v předvečer setkání. Údajně 

proto, aby se tak předešlo 
riziku přenosu takzvané 
panamské nemoci z asijských 
plantáží na dosud nedotče-
nou kostarickou půdu.

„Banánový průmysl stojí 
před jednou z nejničivějších 
hrozeb v historii,“ uvedl 
Úřad OSN pro výživu a ze-
mědělství. Choroba, jež před 
bezmála šesti desítkami let 
smetla ze světového trhu 
tehdejší dominantní odrůdu 
banánů Gros Michel, znovu 
udeřila. Rychlost šíření 
nového kmene onemocnění 
banánů nazvaného Tropi-
cal Race 4 totiž nyní hrozí 
zničením odrůdy Cavendish. 
Ta je pro svou dopravní sná-
šenlivost nejrozšířenějším 
druhem banánů na evrop-
ském trhu.

Onemocnění rostlin se už 
podle OSN rozšířilo z Asie 
přes Austrálii a Střední 
východ až do Afriky, nedo-
tčeným ostrůvkem na mapě 
světového banánového 
byznysu tak zatím zůstá-
vají právě země Latinské 
Ameriky. I ty se ale potýkají 
s problémy. „Kolumbie trpí 
extrémním suchem, naopak 
kostarické plantáže trápí 
extrémní deště. Jediným spo-
lehlivým exportérem je nyní 
Ekvádor, ten ale svou kapa-
citu už prakticky vyprodal,“ 
uvedl pro portál Fresh Plaza 
šéf ekvádorského exportéra 
banánů Exportaciones Du-
rexporta Ad Wehlburg.

cena exotiky stoupá. Hodnota světového obchodu s banány 
dosahuje podle odhadů OSN nyní kolem 36 miliard dolarů. 
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n Návrat na kapitá-
lový trh po patnácti 
letech v dluhopisové 
izolaci je dalším tri-
umfem nového argen-
tinského prezidenta 
Mauricia Macriho.

Zdeněk Pečený

Investoři Argentinu, která se 
na dluhopisový trh vrátila 
poprvé od roku 2001, zasypa- 
li objednávkami. Druhá nej- 
větší jihoamerická ekono-
mika potřebovala prodejem 
dluhopisů získat 16,5 mili-

ardy dolarů, investoři však 
chtěli koupit za 70 miliard. 
Nedostalo se tak 
zdaleka na 
všechny.

Analytici 
se nyní sna-
ží takový 
naprosto 
nečeka-
ný zájem 
vysvětlit. 
Nadšení 
investorů z La-
tinské Ameriky 
se totiž v posledních 
dvou letech dost rychle 
vypařilo. Může za to hlavně 
pád cen komodit a riziko 

růstu amerických sazeb, 
který uvrhl kdysi oblíbený 

kontinent v nemilost.  
„Investorům se však 

těžko odolává 
zemi, která se na 

dluhopisový trh 
vrací po dlouhé 
době a nabíd-
ne zajímavý 

výnos,“ citoval 
deník Financial 

Times Gabriel 
Sterne z Oxford 

Economics. „S Řeckem 
to bylo stejné.“

Argentina na desetileté 
dluhopisy nabídla úrok 
7,5 procenta. To se inves-

torům zdálo odpovídající 
podstupovaným rizikům 
a divoké historii bankrotů 
jihoamerické země. Přede-
vším ve srovnání s negativ-
ními výnosy, které nesou 
japonské a některé evropské 
dluhopisy.

Argentina se dostala 
do hledáčku investorů 
už v loňském v prosinci, 
když populistickou vládu 
prezidentky Cristiny Fer-
nándezové vystřídal nový, 
byznysu otevřený kabinet 
prezidenta Macriho. „Je to 
skvělé, že je Argentina zpět 
na dluhopisových trzích,“ 
řekl za většinu pozorovatelů 

pro BBC John Baur, portfolio 
manažer Eaton Vance. „Je 
to velmi důležitý krok na 
cestě ve zlepšení argentinské 
ekonomiky.“

Argentina měla přístup na 
mezinárodní kapitálové trhy 
uzavřen od roku 2001, kdy 
Argentina vyhlásila bankrot 
a odmítla splatit obligace za 
95 miliard dolarů. To spus-
tilo lavinu soudních sporů 
od investorů domáhajících 
se odškodnění. První velké 
dohody bylo dosaženo na 
konci února. Právě tato do-
hoda jihoamerické zemi opět 
otevřela dveře k vydávání 
dluhopisů. 

návrat argentiny na dluhopisový trh šokoval
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INFOLINKA ZDARMA

800 080 800 www.3-e.cz

Ekonomicky
Energie
Hledáte výhodnější elektřinu a plyn
pro váš domov?

S Europe Easy Energy získáte mnohem víc

dlouhodobě nejvýhodnější ceny

smlouvu na dobu neurčitou

asistenční službu pro vaši domácnost ZDARMA

online správu zákaznického účtu

� inzerce

Zájem 
investorů o nové 

argentinské bondy 

čtyřikrát
převýšil nabídku 

na trhu.  

unipetrol

Nebýt loňské havárie etylenové jednotky v litvínovské chemičce chlubil by se 
Unipetrol za první čtvrtletí provozním ziskem EBITDA 3,2 miliardy korun. 
Kvůli výpadku výroby však musel ohlásit provozní zisk 350 milionů a čistou 
ztrátu ve výši 25 milionů. Celkový ušlý zisk od havárie se už vyšplhal 
na 7,4 miliardy, z čehož by pojišťovny měly uhradit 5,4 miliardy.  více e15.cz

yum Brands

Čistý zisk americké společnosti, která provozuje řetězce KFC, Pizza Hut 
a Taco Bell, ve čtvrtletí stoupl meziročně o osm procent na 391 milionů 
dolarů. Výsledky se zlepšily díky růstu tržeb čínské divize, které pomohla 
podpora prodeje kuřecích kyblíků KFC během novoročních svátků.

pkn orlen

Největší polské ropné společnosti PKN Orlen, která vlastní Unipetrol, klesl 
v prvním čtvrtletí čistý zisk o 55 procent na 337 milionů zlotých (2,1 miliardy 
korun). Propad způsobily nízké ceny ropy a posílení polského zlotého. /čtk/

Výsledky

Německý automobilový 
koncern Volkswagen se 
dohodl s úřady v USA na 
základních principech řešení 
svého emisního skandálu. 
Řešení by mělo zahrnovat 
nabídku zpětného odkupu 
aut umožňujících falšování 
emisních testů i „značné“ 
odškodné pro jejich majite-
le, uvedl americký soudce 
Charles Breyer.

Dohoda předpokládá, že 
majitelé vozů si budou moci 
vybrat, zda má Volkswagen 
jejich automobily koupit 
zpět, nebo provést jejich 
opravu. Dohodu však ještě 
musejí schválit regulátoři. 

Soudce dal Volkswagenu čas 
do včerejška na dosažení 
podrobné dohody. Přesnější 
informace o výši odškodné-
ho soudce neposkytl. Němec-
ký list Die Welt již ve středu 
uvedl, že součástí dohody 
je vyplacení odškodného 
pět tisíc dolarů každému 
zákazníkovi v USA dotčené-
mu aférou.

Američané loni Volkswa- 
gen obvinili, že do dieselů in-
staloval software umožňující 
při testech skrývat nadlimitní 
hodnoty oxidů dusíku. Kon-
cern pak přiznal, že v USA je 
tímto softwarem vybaveno  
zhruba 570 tisíc vozů. /čtk/

emisní skandál: vW se 
s američany dohodl  
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n Osborne vyhlásil boj 
vyhýbání se daňovým 
povinnostem. 

Jan Vávra

Britská finanční správa dala 
k veřejnému připomínko-
vání návrhy opatření, které 
přisuzují firmám větší trest-
ní odpovědnost. Nově by ji 
měly nést i v případech, kdy 
nedokážou přesvědčivě zdů-
vodnit, že se snažily zabránit 
pracovníkům v napomáhání 
daňovým únikům. Opatření 
se tak zřejmě nejvíce dotkne 

bank, právních či poraden-
ských společností.

„Přisuzování trestní odpo-
vědnosti korporaci obvykle 
vyžaduje, aby prokuratura 
dokázala zapojení vrcholné-
ho vedení firmy do nelegál-
ních aktivit, respektive to, že 
o nich minimálně vědělo,“ 
popisuje britská finanční 
správa ve svém návrhu urče-
ném k veřejné debatě.

Tato praxe se však zřejmě 
změní, příslušná legislativa 
má být hotova do konce 
roku. Součástí návrhu je 
i rozvázání rukou úřadům 
při stanovení výše finanč-

ního postihu, připomíná 
agentura Bloomberg.

Podle právníků meziná-
rodní právní společnosti 
DLA Piper je již nyní jasné, 
že „staré byznysové prak-
tiky“ spojené s využíváním 
daňových rájů a propra-
covaných optimalizačních 
schémat se stanou věcí 
minulosti. „Aby mohly firmy 
a jejich partneři obstát 
v nové éře transparentnosti, 
musejí demonstrovat svou 
snahu řídit se v daňových 
záležitostech nejen rámcem 
práva, ale i etiky,“ uvedli pro 
server Lexology.com.

Na návrhu legislativy ome-
zující daňové úniky začala 
finanční správa pracovat ješ-
tě před vypuknutím kauzy 
s takzvanými panamskými 
dokumenty, která se dotkla 
také premiéra Davida Came-
rona. Ten měl dříve vlastnit 
majetek v offshore firmě.

Boj proti daňovým úni-
kům uvádí britský ministr 
financí George Osborne jako 
svou prioritu. Produktem 
této jeho snahy je takzvaná 
Google daň zavedená před 
rokem. Řešit měla daňovou 
optimalizaci firem, jako je 
Facebook, Google či Star-

bucks, které vykazováním 
účetní ztráty či daněním 
v Irsku snížily svou reálnou 
daňovou zátěž z dvaceti pro-
cent na zhruba 2,5 procenta. 
Loňská legislativa umožňuje 
uměle vyvedené zisky zdanit 
sazbou ve výši 25 procent.

Všechny zmíněné firmy ar-
gumentují, že upozorňují, že 
daňová optimalizace nezna-
mená automaticky daňový 
podvod. Pokud by se však 
ocitly za hranou zákona, 
odpovědnost ponesou také 
banky či právní firmy, jejichž 
pracovníci s danou praxí 
vypomáhali.            Více E15.cz

Britským firmám hrozí tresty 
za pasivitu v boji proti krácení daní

Marek Schwarzman

Lékařům se podařilo učinit 
zásadní krok v cestě při 
hledání možného léku proti 
viru zika: detailně vyfotili 
a zmapovali struktury jeho 
obalu. V něm se prý nachá-
zejí slibná místa, na která by 
mohly cílit nejnovější medi-
kamenty. O objev se postarali 
lékaři z Dukovy univerzity 
v Severní Karolíně a z Ná-
rodní univerzity v Singapuru 
spolupracující v projektu 
Duke-NUS Medical School. 
V posledních několika 
měsících skládali snímky 
kapsle viru zika pořízené 

kryo-elektronovým mikro-
skopem a detailně popisovali 
struktury, které ji tvoří.

Zika má podle výzkum-
níků podobnou strukturu 
povrchu jako vir způsobující 
západonilskou horečku nebo 
vir horečky dengue. Překva-
pením pro vědce bylo právě 
to, že prvky jejich struktury 
zika úspěšně kombinuje 
k vytvoření vlastní, výjimeč-
ně odolné schránky. Oproti 
dengue či západonilskému 
viru tak přežije i teplotu přes 
40 stupňů Celsia. Protei-
ny tvořící obal viru jsou 
navíc podle vědců vzájemně 
mnohem více „natěsnány“, 

což prý opět zvyšuje jeho 
stabilitu. Právě kvůli tomu 
zika dokáže přežít v lidských 
slinách, moči i semeni.

„To, že známe unikát-
ní strukturu obalu, nám 
pomůže v dalším výzkumu. 
S jeho jednotlivými částmi 
teď můžeme experimen-
tovat, nechat je mutovat, 
což může vést k vývoji nové 
bezpečné vakcíny,“ uvedl 
vedoucí výzkumu Lok Tat 
Seng v komentáři ke studii 
v časopisu Nature. Lékaři 
nyní chtějí zjišťovat, jaké 
protilátky se na povrchu 
viru vyskytují a které z nich 
reagují.  Více E15.cz

Lékaři pronikají do viru zika

podoBa. Zika má podobnou strukturu povrchu jako vir způsobu-
jící západonilskou horečku nebo vir horečky dengue. 
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optimaLizaci 
daní nEuznáVá. 
Britský ministr finan-
cí George Osborne 
považuje boj proti 
daňovým únikům za 
prioritu své práce. Fo
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Řecku se loni podařilo 
u klíčového rozpočtového 
ukazatele dosáhnout lepšího 
výsledku, než předpoklá-
dala dohoda o záchranném 
programu s mezinárodními 
věřiteli. Celkový řecký scho-
dek však kvůli nákladům 
na restrukturalizaci bank 
vzrostl na dvojnásobek, 
plyne z údajů statistického 
úřadu Eurostat.

Primární přebytek, který 
nezahrnuje náklady obslu-
hy dluhu, činil 0,7 procenta 
hrubého domácího produk-
tu, uvedla včera Evropská 
komise. „Je to podstatně lepší 
než cíl 0,25 procenta HDP sta-
novený záchranným progra-
mem,“ řekla mluvčí komise.

Primární rozpočtová 
bilance je pro věřitele 
klíčovým ukazatelem pro 
hodnocení, jak Řecko plní 

podmínky záchranného 
programu z loňského léta. 
Řecká vláda doufá, že s po-
mocí příznivého výsledku 
loňského roku se vyhne 
dodatečným požadavkům 
Mezinárodního měnového 
fondu na úspory.

Skutečnost, že Atény 
překonaly v primárním 
rozpočtu stanovený cíl, vrhá 
pochyby na pesimistické 
předpovědi MMF a jeho trvá-
ní na nových škrtech, uvedl 
jeden z řeckých vládních 
činitelů. Eurostat odhadl 
celkový loňský rozpočtový 
schodek Řecka bez zahrnutí 
jednorázové pomoci finanč-
ním institucím na 3,2 pro- 
centa HDP. Se započtením 
nákladů na restrukturalizaci 
deficit vzrostl na 7,2 pro- 
centa z předloňských  
3,6 procenta HDP.

Řecko překvapilo, 
schodek se však 
prohloubil

Ommnicom-HP-PR-E15-225x80.indd   1 05.04.16   17:21

� inzerce

Řecko tento týden obnovilo jednání se zástupci mezinárodních 
věřitelů o uzavření klíčové revize plnění loňského záchranného 
programu. Jednání o plnění podmínek záchranného programu 
trvají už od ledna a kvůli neshodám mezi věřiteli a kvůli sporům 
s Aténami už byla dvakrát na delší dobu přerušena. Bez dobrozdání 
expertů věřitelských institucí nemohou Atény získat až pět miliard 
eur (135 miliard korun) ze záchranného programu a splatit dluhy 
vůči MMF a Evropské centrální bance. Věřitelé se neshodují, zda 
jsou Atény schopny splnit fiskální cíle programu. U primární bilance 
evropské věřitelské instituce doufají, že Atény dosáhnou v roce 2018 
plánovaného přebytku 3,5 procenta HDP, podle MMF by však Řecko 
k takovému výsledku muselo udělat další úsporné kroky. 

obnovené  
jednání

Britská královna Alžběta II., které včera bylo 90 let, odhalila plaketu označující začátek Královni-
ny stezky u hradu Windsor. Setkala se přitom s obyvateli města Windsor, kteří jí přáli pevné zdraví  
a dávali jí osobní dárky. Oficiálně však královna jubileum oslaví až 10. června. Je to tradice sahající 
až do roku 1748 a důvodem pro odložení je vyšší pravděpodobnost hezkého počasí pro přehlídku. 

OSlAvy teprve BudOu
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Slovensko se cítí 
vyšachováno z plynu
Němci, Češi a Rakušané 
chtějí z budoucího tranzitu 
ruského zemního plynu 
vyšachovat Slovensko, 
které podporuje zacho-
vání současné přepravní 
trasy vedoucí přes Ukrajinu. 
Uvedl to slovenský velvy-
slanec pro energetickou 
bezpečnost Pavol Hamžík. 
Opomenutí Slovenska podle 
něj hrozí nejen od projektu 
plynovodu Nord Stream 2, 
ale i od chystaného přímého 
propojení českých a rakous-

kých plynovodů; stávající 
plynovodní propojení mezi 
Lanžhotem a rakouským 
Baumgartenem prochází 
územím Slovenska.

Vznikne registr pasažérů 
leteckých spojů
Členské země Evropské unie 
potvrdily vznik systému 
jmenné evidence pasažérů 
leteckých spojů (Passenger 
Name Register – PNR). Uči-
nily tak na schůzce ministrů 
vnitra poté, co s návrhem 
vyslovil souhlas europar-
lament. Státy unie nyní 

mají dva roky na uvedení 
systému do praxe.

Netanjahu řekl v Moskvě, 
co je pro Izrael tabu
Izrael udělá vše, aby 
zabránil předání moder-
ních zbraní libanonskému 
hnutí Hizballáh a vytvoření 
nové fronty na Golanských 
výšinách. Uvedl to izraelský 
premiér Benjamin Netan-
jahu při setkání s preziden-
tem Vladimirem Putinem 
v Moskvě. Host navrhl užší 
spolupráci kvůli odvrácení 
možných incidentů. /čtk/

Krátce



Milan Novotný

 Jak momentálně vypadá 
situace v Riu, odkud čas od 
času probleskují zprávy, že 
se nedaří finalizovat různé 
práce?
Takové zprávy se objevují 
před olympiádou vždyc-
ky. V Jižní Americe lidé na 
rozdíl od Evropy nepodléhají 
takovému stresu, když jde 
o konečné termíny. Nakonec 
ale budou muset zabrat, aby 
olympijské hry mohly začít. 
Věřím, že všechno včetně 
metra a dopravního systému 
stihnou. Kdyby ne, dopra-
va by se jim hroutila, a to 
nemohou připustit. Práce 
mají pořád dost, ale jsem 
optimista.

 Doprava je v terénně 
náročném Riu stěžejní. Mají 
organizátoři promyšleno, 
aby během olympiády ne-
zkolabovala?
Rio se v olympijském termí-
nu vylidní, protože si lidé 
budou masově vybírat dovo-
lenou. V provozu by měly být 
rychlé autobusové linky – po-
jedou ve speciálních korido-
rech, autobusy nebudou mít 
schody a zastávky budou při-
pomínat spíš metro, jelikož 
výstup bude ve stejné úrovni 
jako nástupiště. Do těchto 
pásem se kromě autobusů 
a policie nikdo nedostane. 

 Budou zavedeny i klasic-
ké olympijské pruhy?

Objeví se na některých 
důležitých silnicích. Velice 
důležité bude, jestli se po-
daří zprovoznit linku metra 
z oblasti Barra, kde je sou-
středěno největší množství 
sportovišť, směrem na Co-
pacabanu a do centra. Tam 
o dodržení termínu panují 
pochybnosti.

 Lidé ale mají v paměti 
fotbalový šampionát v roce 
2014, kdy se v Brazílii 
všechno nestihlo, a přesto 
se hrálo.
To je pravda, ale fotbalový 
šampionát je přece jen úplně 
jiná akce. Ve stejném městě se 
víc zápasů najednou nikdy 

nehraje, takže z hlediska 
dopravní obslužnosti to není 
tak vyhrocené. Na olympiádě 
bude najednou probíhat ve-
liký počet soutěží a všichni 
se musí včas a bez problémů 
dopravit na místo děje.

 Pomohlo Brazilcům 
fotbalové mistrovství světa 
v organizaci olympiády?
Z fotbalu se určitě pou-
čili a získali zkušenosti. 
V tom mají olympijské hry 
výhodu, že jsou v krátké 
době druhou velkou akcí, 
kterou Brazilci pořádají. 
Třeba stadion Maracaná, 
kde proběhnou slavnostní 
ceremoniály a uskuteční se 

závěrečné zápasy fotba-
lového turnaje, je v téměř 
nezměněné podobě. 

 V jakém stavu jsou teď 
na jaře jednotlivá sporto-
viště?
Někde se řada věcí ještě musí 
dotáhnout, ale neviděl bych 
v tom problém. Na jiných 
sportovištích by se zítra 
mohlo klidně začít soutěžit. 
Třeba kanál na vodní slalom 
si už naši závodníci loni 
vyzkoušeli.

 Jaký dojem na vás uděla-
la olympijská vesnice?
Co jsem měl možnost poznat 
za poslední léta, ale i z dob, 
kdy jsem závodil, v Riu se mi 
vesnice líbí asi nejvíce. Je to 
velice pěkné ubytování. Ale 
to vyplývá i ze skutečnosti, 
že většina bytů je už nyní 
prodaná. A bydlení to bude 
docela luxusní, což je rozdíl 
proti minulosti, kdy jsou 
olympijské vesnice využí-
vány třeba jako studentské 
koleje.

 Čeští sportovci by tedy 
ke kvalitě ubytování neměli 
mít výhrady?
Myslím, že se jim vesnice 
bude líbit. Všude kolem jsou 
jezírka, nechybí odpočinko-
vá zóna, skatepark a stánky 
s občerstvením. Navíc budou 
bydlet uprostřed a budou to 
mít všude blízko. Do jídelny 
i na stanoviště autobusů, což 
jsou pro ně nejdůležitější 
body. 

 Není však tajemstvím, 
že jednotlivé apartmány 
budete dovybavovat. Čeho 
se to týká?
Pro všechny sportovce 
chceme do vesnice kvůli 
kvalitnímu spánku dopravit 
zdravotní matrace. Druhým 
dovybavením jsou televize. Ty 
měly být původně v základ-
ní výbavě, ale později se to 
změnilo, takže si je v Riu 
pronajmeme. Je to trochu 
paradox, sportovci se na 
televizi skoro nedívají, ale 
neplatí to pro hry, kde na 
olympijských kanálech 

sledují závody kolegů a sou-
peřů.

 V jakém stavu je zne-
čištění zátoky Guanabara, 
která bude dějištěm jach-
tařských soutěží, a laguny 
Rodrigo de Freitas, kde 
pojedou veslaři a rychlostní 
kanoisté?
V prvním případě se Brazilci 
snaží zmírňovat následky 
vypouštění kanalizace do 
moře, ale základním pro-
blémem je déšť. Když bude 
sucho, voda bude relativně 
čistá. Když ale začne pršet, 
odtok se zvýší. Ve druhé 
lokalitě má být při olympiá-
dě přívod splašků do jezera 
uzavřen. Kanalizace se tam 
nemá vypouštět, ale i v tom-
to případě bude důležité, aby 
nepršelo. To by mohlo klap-
nout, neboť v srpnu bude 
období sucha. Momentálně 
je ale voda hodně nevábná.

 V srpnu bude na jižní 
polokouli panovat zimní 
období. Jaké se dá v Riu 
očekávat počasí?
Teploty tam v kterémkoli 
ročním období dosahují 
třicítky. Když jsem byl v Riu 
loni v srpnu, zažil jsem nád-
herné slunečné dny. Může 
přijít i škaredější počasí 
a v noci pokles teplot, ale je-
diné, co může někomu vadit, 
je poměrně studené moře.

 Obyvatelé Ria prý 
nejsou z olympiády příliš 
nadšení.
To se dá pochopit. Do 
zahájení zbývá ještě hodně 
týdnů, a tak není k nějakému 
nadšení důvod. Jsou to ale 
temperamentní Jihoameri-
čané a ti se dokážou v pravý 
čas nadchnout. Myslím, že 
vytvoří skvělou atmosféru.

 Letošním brazilským 
tématem číslo jedna je 
virus zika. Mohl by ohrozit 
olympiádu a sportovce?
Doufám, že ne. Mediální bub-
lina kolem viru je mnohem 
víc nafouknutá v Evropě 
než v Jižní Americe. Tam se 
to příliš neřeší. Donedávna 
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Olympijská vesnice v Riu  
se bude čechům zamlouvat
n Do začátku olympijských her v Riu de Janeiro zbývají 
tři a půl měsíce. Přes řadu specifických jihoamerických 
problémů spěje v místě proslulého karnevalu všechno 
k srpnovému startu největšího sportovního svátku. 
Chystá se i otevření Českého domu, který bývá tradičně 
v provozu během olympijských her. „Je důležitý pro 
prezentaci České republiky,“ říká sportovní ředitel 
českého olympijského výboru a šéf olympijské mise 
Martin Doktor. „Zajímavá bude jeho poloha v oblasti 
Barra. Bude totiž jen pět minut chůze od pláže.

 Brazilci se 
snaží zmírňovat 
následky vypouštění 
kanalizace do moře, 
ale základním 
problémem je déšť. 
Když bude sucho, 
voda bude relativně 
čistá. To by mohlo 
klapnout, neboť 
v srpnu bude období 
sucha. Momentálně 
je ale voda hodně 
nevábná.



me klíče od našich objektů 
v olympijské vesnici. 

 Jaké povinnosti z vaší 
funkce vyplývají?
Mým úkolem bude pomocí 
štábu lidí z olympijského 
výboru výpravu organizačně 
řídit. Budu také objíždět 
jednotlivá sportoviště, abych 
viděl co největší počet na-
šich závodníků a dodal jim 
podporu, ale to bude pro mne 
až číslo dvě. Prioritou bude 
zajistit servis pro jednotlivá 
odvětví, aby měla všechno 
důležité pro výkony sportov-
ců a ti se mohli soustředit 
jen na své výkony.

 Jak početný bude váš 
servisní tým?
Je to dané olympijskou 
chartou. Čísla jsou neúpros-
ná a další místa se nedají 
koupit. Kvóta vychází z toho, 
kolik je ve výpravě sportovců, 
což v našem případě vychází 
zhruba na sedmdesát lidí 
v podpůrném týmu.

 Kolik olympijských me-
dailí od českých sportovců 
očekáváte?
To se dá těžko odhadovat. 
Přál bych si, abychom v Riu 
zopakovali Londýn, kde Češi 
vybojovali deset cenných 
kovů. To byl super úspěch 
a sportovce na to máme 
i tentokrát. 

 Na co se při olympiádě 
v Riu nejvíc těšíte?
Těším se všechny sporty. 
Přál bych si, aby se to jednot-
livým odvětvím a lidem po-
vedlo podle jejich přání, mohli 
se po soutěžích radovat z vý-
sledků a výkonů a abychom 
pak společně oslavili nějaké 
ty medaile. To je na tom 
vždycky to nejpěknější.

autor je spolupracovníkem redakce

se ani moc nerozlišovalo, 
jestli má někdo virus zika 
nebo horečku dengue. Náš 
šéflékař Jiří Neumann situ-
aci podrobně monitoruje, 
čerstvé informace předá-
váme sportovním svazům, 
ale zatím se na to sportovci 

příliš nedotazují. Mě v Riu 
komáři pěkně pokousali 
a zatím jsem bez následků.

 Rio je neblaze proslulé 
pouliční kriminalitou. 
Dostanou čeští sportovci 
nějaká doporučení?
Neměli by opouštět bezpeč-
nostní perimetr a objevovat se 
na veřejných prostranstvích, 
a to zejména po setmění. 
Všechna rizika budou v bez-
pečnostním doporučení, ale 
připadá mi to skoro zbyteč-
né, protože soudný člověk 
umí správně vyhodnotit, co 
si může dovolit.

 S jak početnou olympij-
skou výpravou Český olym-
pijský výbor letos počítá?
V současné době má jistou 
účast zhruba šedesát závod-
níků. Kvalifikační soutěže 

ještě probíhají, v některých 
případech se účast v Riu 
určuje podle rankingu, což se 
neustále vyvíjí. Hodně bude 
záležet, jak začátkem čer-
vence vyjde basketbalistům 
kvalifikace. Budou to mít 
hodně těžké, ale moc bych 
jim to přál. Mít na olympiá-
dě kolektivní sport by bylo 
skvělé. Pokud by postoupili, 
výprava by mohla mít něco 
přes 130 sportovců. Náklady 
se tak vyšplhají do desítek 
milionů. Cesta do Ria je proti 
minulé olympiádě v Londý-
ně asi desetkrát delší a tím 
se prodražuje a komplikuje 
hlavně doprava materiálu. 

 Bude v Riu jako na ji-
ných hrách v provozu Český 
dům?
Je důležitý pro prezentaci 
České republiky. Koncept 

bude podobný jako v Lon-
dýně, ale nepočítá se, že by 
fungoval v takovém rozsahu. 
Je to dané i vzdáleností, neboť 
do Ria určitě nedorazí takové 
množství osobností, fanouš-
ků a partnerů. Zajímavá bude 
jeho poloha v oblasti Barra. 
Bude totiž jen pět minut 
chůze od pláže. Filozofie se 
nyní upíná víc k tomu, aby si 
lidé olympiádu užívali doma. 
K tomu bude sloužit olym-
pijský park na Lipně, s něčím 
podobným se počítá i v Plzni, 
Pardubicích a v Ostravě. 

 Kdy do Ria jako šéf české 
mise odcestujete?
Všechno začne odletem 
20. července. O dva dny 
později budeme mít schůzku 
s organizačním výborem, kde 
se potvrdí počty našich spor-
tovců a fakticky převezme-

www.e15.cz | 11 |

Bývalý 
vynikající 
rychlostní 
kanoista 
získal na OH 
1996 v Atlantě 
dvě zlaté medaile, kromě 
toho se stal dvakrát mistrem 
světa. Po roce 2008 působil 
v roli reprezentačního trenéra 
českých kanoistů, ale před 
čtyřmi roky odešel „od vody“ 
a pracuje jako sportovní 
ředitel Českého olympijského 
výboru a šéf olympijské mise.

Martin  
Doktor (41)

 Je to trochu 
paradox, sportovci 
se na televizi skoro 
nedívají, ale neplatí 
to pro hry, kde 
na olympijských 
kanálech sledují 
závody kolegů 
a soupeřů.
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Tvář dne 

 Důvodem těchto opatření 
byla ochrana čínského 
prezidenta před realitou,

řekla o událostech během 
návštěvy Si Ťin-pchinga 
v Praze poslankyně ODS  
Jana Černochová  str. 3
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Inkluze  
potřebuje  
víc zastání
Senátem prošla novela záko-
na, která usnadňuje financo-
vání inkluzivního vzdělávání. 
Jinak ale téma samo trpí 
jako zvíře. Odpůrci si z něho 
udělali kladivo na protivníky 
a vřazují je do širšího kontex-
tu údajného společenského 

úpadku. Na opačné straně 
politického hřiště ovšem 
chybí inkluzi adekvátně silné 
zastání. Ministryně školství 
Kateřina Valachová sice sune 
věci kupředu, ale když je kon-
frontována s kritikou, odvětí, 
že jen provádí platný školský 
zákon schválený před jejím 
příchodem. Inkluze je skuteč-
ně už v zákoně zakotvena, ale 
od Valachové je to výsostně 
úřednický přístup nehodný 
kohokoli, kdo se pyšní funkcí 
člena vlády.

Je to banální, ale zaznít to 
musí. Politik má mít předsta-
vu směru a cíle, abychom se 
vyhnuli ošoupanému pojmu 
vize. Prosazovat v Česku rov-
nou finský, vzorově inkluzivní 

systém vzdělávání je stejný 
nesmysl jako prosazovat tu 
švýcarský politický systém 
přímé demokracie. Tam to 
funguje, nikde jinde ne. Ve 
Finsku není školní inspekce, 
žáci prakticky nepíší testy, 
učitelé jsou v evropském 
srovnání podprůměrně 
placeni, ale přesto se na jedno 
místo na „peďáku“ hlásí deset 
zájemců... V debatě o inkluzi 
už se usadil žertík o tom, 
že hlavním důvodem, proč 
Česko nemůže zavést finský 
model vzdělávání, je katastro-
fální nedostatek Finů.

Co si ale z Finska vzít lze, je 
přístup. Finové svůj systém ne-
budovali primárně proto, aby 
se jejich děti umísťovaly na 

čelných příčkách mezinárod-
ního žebříčku PISA. To byl jen 
vedlejší efekt. Ale někdy před 
40 lety si řekli, že jsou malým 
národem (5,4 milionu), a proto 
si nemohou dovolit ztratit ani 
jediného občana tím, že jej 
hned ve školním věku vydělí 
z většinové společnosti. A toho 
se drží, i když se střídají minis-
tři a nástroje. To je politická 
vize, a ne „provádění platného 
zákona“. Jistě, je v tom hodně 
té skandinávské exaltova-
né touhy po spravedlnosti 
a rovnosti, která v cyničtějším 
Česku tolik nerezonuje. Ale 
proč by na podobný argument 
nemohli slyšet i ti rychlokva-
šení národovci, co jich je teď 
tolik, že není kam plivnout?

Ano, inkluze chce peníze. 
Na asistenty, vybavení, na 
školení i platovou motivaci 
učitelů. V tom se Valachová 
snaží. Ale nejde jen o peníze. 
Ve školství probíhá velká 
změna. A každý učitel, na nějž 
změna doléhá, by měl mít ná-
rok obrátit v těžkých chvílích 
zrak k ministerstvu a vidět 
tam politika, který ví nejen to, 
kde jsou potřeba peníze, ale 
ví a umí vysvětlit, proč změna 
probíhá a k čemu je dobrá. 
„Provádění zákona“ učitele 
o smysluplnosti zvýšené 
zátěže nepřesvědčí. Na tom by 
Valachová měla zapracovat. 
Jinak hrozí klasický český scé-
nář a příští ministr bude rušit 
to, co ten předchozí zavedl.

Komentář

Martin Čaban
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Šampion bílých vín 

Vinařství Sing Wine z Velkých 
Bílovic – Irsai Oliver, jakostní 
odrůdové víno 2015 

Šampion červených vín

Rodinného vinařství Janoušek 
– Zweigeltrebe,  
výběr z hroznů 2015 

Šampion zahraničních vín

Vinařství Amon Alfred – 
Ryzlink rýnský,  
Qualitätswein 2015 

Pohár ministra zemědělství

nejlepší kolekce vín

Chateau Valtice – Vinné 
sklepy Valtice

Pohár hejtmana Jmk 

nejlepší víno 
Jihomoravského kraje

Vinařství Volařík – Sauvignon, 
pozdní sběr 2015 

Pohár profesora  
Viléma krause

Víno ohodnoceno  
odbornou veřejností

Vinařství Konečný – Alibernet, 
pozdní sběr 2015

Výběr  
z oceněných vín

Tuto rubriku
sponzoruje časopis
Tuto rubriku
sponzoruje časopis

� inzerce

Valtické vinné trhy  
oznámily výherce kategorií
n Valtické vinné trhy 
nejsou jen nejstarší vý-
stavou v České republi-
ce, ale zároveň je vinaři 
považují za jednu z nej-
prestižnějších soutěží. 
Nazývají ji vinařským 
Wimbledonem. 

Vlastimil Poliačik

V prostorách zámecké jíz-
dárny ve Valticích odstartuje 
13. května již devětačtyřicátý 
ročník výstavy vín Valtické 
vinné trhy. Součástí dvouden-
ní akce bude také slavnostní 
ocenění všech letošních 
vítězů soutěže. 

Svá vína letos přihlásilo  
116 vinařů a vinařství pře-
devším z Moravy, Slovenska 
a Rakouska. Profesionální 
degustátoři hodnotili během 
dvou dnů celkem 727 vzorků 
vín, aby vybrali a ocenili 
nejlepší vína, která získa-
jí medaile. Třetí den pak 
dvanáctičlenná superkomise 
vybrala absolutní vítěze – 
šampiony Valtických vinných 
trhů. Podle jejího předsedy 
Jakuba Šebesty nebylo vůbec 
jednoduché šampiony zvolit. 
„Rok od roku se na Valtických 
vinných trzích setkáváme 
s kvalitnějšími vzorky vín,“ 
upozornil a dodal, že „letos se 
šampioni vybírali převážně 
z ročníku 2015, což jen potvr-
zuje jeho výjimečnost a um 
našich vinařů“. 

Všechny vzorky si pak 
každoročně přijede do Valtic 
vychutnat téměř šest tisíc 
návštěvníků.

Tento rok se Valtické vinné 
trhy konají vůbec poprvé 
ve zcela novém hábitu, tedy 
v kompletně zrekonstruova-
ných prostorách jízdárny na 
zámku ve Valticích. Renovace 
stála víc než 100 milionů 
korun a v rámci ní bylo 
zrekonstruováno i zámecké 
divadlo a zámecký dvůr. 

„Nově zrekonstruované 
prostory pomohou výrazným 
způsobem umocnit význam 
a důstojnost této nejstarší 

výstavy u nás. Zároveň se však 
stále snažíme, aby výstava 
byla otevřená pro všechny 
skutečné milovníky vína a vi-
nařské kultury a měla i svůj 
lidový rozměr. Proto se v le-
tošním roce ještě více rozšířil 
kulturní program o představe-
ní pro děti i dospělé v zámec-
kém divadle a kapli. Chceme, 
aby si návštěvníci akci maxi-
málně užili, odnesli si z Valtic 
ty nejkrásnější zážitky a pře-
devším se seznámili s nejlep-
šími vinařstvími a jejich víny. 
Zároveň, aby se zájemci mohli 
o víně více dozvědět, jsme pre-
miérově zařadili do programu 

přednášku profesora Milana 
Šamánka a docentky Zuzany 
Urbanové  – Víno a zdraví,“ 
řekl k novinkám David Šťast-
ný ze Společnosti Valtické 
vinné trhy. 

Historie počátků vinných 
trhů ve Valticích je známá od 
roku 1850, kdy je dochována 
zpráva o zemědělské výstavě 
v zámecké jízdárně. Součástí 
byla také výstava dvou tisíc 
vín z Valtic a okolí. Avšak 
novodobá historie VVT se 
počítá od roku 1967, kdy se po 
různých peripetiích uskuteč-
nila první výstava nazvaná 
Valtické vinné trhy.

SUPERKOMISE. Patnáctého dubna zasedla v prostorech Národního vinařského centra ve Valticích 
dvanáctičlenná komise, která vybrala šampiony pro 49. ročník VVT.
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Shakespearovské 
výročí oslaví i Češi
n K největším osla-
vám budou patřit akce 
Prague Shakespeare 
Company a každoroč-
ní divadelní festival 
Letní shakespearov-
ské slavnosti.

Iva Přivřelová

Dva roky po 450. výročí 
narození nejslavnějšího 
dramatika historie Williama 
Shakespeara přichází 
další dramatikovo 
jubileum. V so-
botu 23. dubna 
si svět ještě 
pompézněji 
než narození 
připomene 
čtyři sta let 
od jeho smrti. 
Na rozdíl od 
Velké Británie se 
v Česku vzpomínka 
na populárního Alžbě-
tince nesoustředí na jubilejní 
víkend, ale většina akcí je 
rozprostřena na celý rok. 

Nejaktivnější v oslavách je 
Prague Shakespeare Compa-
ny, která chce během letoška 
uvést celý shakespearovský 
kánon, včetně básní a tří her 
povětšinou do Shakespea-
rova díla nezapočítávaných. 

Tento víkend je v divadle 
Kolowrat na programu 
experimentální workshop 
k Timonu Athénskému a tra-
gédie Troilus a Kressida.

Další výraznější připome-
nutí anglického klasika chys-
tají Letní shakespearovské 
slavnosti, které 26. dubna za-
hajují předprodej. V letošní 
sezoně ukážou nově komedii 
Večer tříkrálový. Každoroční 
akce letos také na léto ve 
spolupráci s Martinem Hil-
ským připravuje mimořádný 

večer Pocta Shakespea-
rovi, jehož detaily 

budou oznámeny 
později.

Samozřejmě 
také klíčová 
pražská scéna 
si dramatikovo 
výročí nenechá 

ujít. Národní 
divadlo toto jaro 

stále uvádí tragé-
dii Othello, balet Ro-

meo a Julie a operní verzi 
Macbetha, k aktuálnímu 
výročí připravilo premiéru 
opery Charlese Gounoda Ro-
meo a Julie. V červnu se v ND 
začne hrát i nové nastudová-
ní komedie Sen čarovné noci 
v režii Daniela Špinara. 

Shakespeare a jeho hry se 
stávají také častým před-
mětem filmových adaptací. 

Kino Ponrepo Národního 
filmového archivu s tý-
denním zpožděním, tedy 
v sobotu 30. dubna, promítne 
Hamleta Laurence Oliviera, 
jedinou shakespearovskou 
adaptaci oceněnou Oscarem 
za nejlepší film. V neděli 
1. května zopakuje kino 
Dlabačov inscenaci britské-
ho Národního divadla Jak 
se vám líbí, natočenou díky 
NT Live. V rámci přenosů 
britského divadla do kin 
se stále opakuje i populár-
ní Hamlet s Benedictem 
Cumberbatchem, 7. července 
se v přímém přenosu v kině 
Aero představí nová verze 
Romea a Julie podle Kenne-
tha Branagha. Stejné kino  
12. května promítne Krále 
Leara z divadelního strat-
fordského festivalu.

Česká televize na sobotu 
přichystala záznam před-
stavení Hamleta z roku 1986 
v režii Miroslava Macháč-
ka, s Františkem Němcem 
v hlavní roli. Další dny 
budou na programu ČT art 
následovat filmová verze ko-
medie Dva šlechtici z Verony 
s Eduardem Cupákem, Zef-
firelliho Romeo a Julie, dvě 
různé opery podle Othella 
a několik dokumentů.

Autorka je spolupracovnicí redakce

V sobotu 23. dubna  
uplyne

400 let
od úmrtí nejslavnějšího 

dramatika  
historie Williama 

Shakespeara.

pRemiéRA. Letošní Letní shakespearovské slavnosti uvedou nové nastudování komedie Večer 
tříkrálový s Nelou Boudovou a Milanem Šteindlerem.
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Klasika také 
na internetu
Iva Přivřelová

Největší oslavy pořádá 
Shakespearova rodná 
Británie. BBC a British 
Council se spojily s di-
vadlem Globe, Králov-
skou shakespearovskou 
společností ze Stratfordu, 
literárním festivalem 
v Hay, Britským filmo-
vým institutem a Králov-
skou operou a připravily 
den nabitý akcemi. Mezi-
národní publikum může 
část z nich sledovat on- 
-line na webu bbc.co.uk/    
/shakespearelives. 

Slavnost začne už dnes 
ve 20.30 hodin našeho 
času koncertem z koste-
la, v němž byl dramatik 
pokřtěn i pohřben. So-
botní program odstartuje 
v 9.00 hodinový pořad ze 
Stratfordu, živé vysílání 
navštíví v průběhu dne 
i Birmingham nebo Lon-
dýn, kde divadlo Globe 
o víkendu promítá 37 de-
setiminutových, hvězdně 
obsazených filmů se scé-
nami ze všech bardových 

her. Do Globe se v sobotu 
vrátí na své poslední 
představení Hamleta sku-
pina herců, která slavnou 
tragédii o dánském princi 
poslední dva roky zahrá-
la ve 195 zemích světa, 
objevila se i na Pražském 
hradě, na hradě Elsinor, 
v Íránu, v Afghánistánu, 
Somálsku nebo v uprch-
lickém táboře v Calais. 
BFI dodá první, němé 
shakespearovské filmové 
adaptace a rozhovor s Ia-
nem McKellenem, Royal 
Opera House představí 
balety Romeo a Julie 
a Zimní pohádka. Pro-
gram vyvrcholí vysíláním 
představení Richard II. 
od Royal Shakespeare 
Company s bývalým 
Doctorem Who Davidem 
Tennantem v titulní roli 
marnivého krále, který 
přijde o korunu.

Zcela shakespearov-
ský program o víkendu 
nabízí i BBC Radio 3 
zaměřené na klasickou 
hudbu, dostupné on-line 
celosvětově.
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Za hudbou a atrakcemi  
na bájnou horu Říp

Tradiční pouť k svátku 
svatého Jiří na úpatí hory 
Říp se koná ode dneška do 
neděle za obcí Rovné. Dny 
plné mnohožánrové hudby 
a zábavy doplňují stovky 
stánků s krásným výhledem 
na Ústecký kraj a České stře-
dohoří. Nechybí řada atrakcí. 
Do programu se vrátila 
i prodejní výstava králíků, 
drůbeže a holubů.

GAstrONOmiE

Do Litoměřic za českými 
a moravskými víny

Řízené degustace doprová-
zejí dnes a zítra výstavu vín 
Vinařské Litoměřice. Učastní 
se jí několik desítek vinařů 
především z Čech a Moravy, 
ale i ze zahraničí, kteří se 
představují při degustacích 
na svých výstavních stán-
cích. Tradiční bude i sobot-
ní doprovodný program 
nazvaný Víno a zdraví a Víno 
a pokrmy.

EKOLOGiE

Děti v Ostravě objeví  
svět přírody a techniky

V ostravském Malém světě 
techniky mohou děti v sobo-
tu a neděli oslavit Den Země 
s programem podle motta 
Já pro přírodu, příroda pro 
mne. Dozvědí se například 
o výrobě přírodního mýdla 
a kosmetiky, lesní kuchyni, 
vodě a její filtraci kyslíku 
a ozonu, bydlení zvířátek 
a vyzkouší také interaktivní 
mapu Česka.

HistOriE

Do Chrudimi za otcem 
vlasti Karlem IV.

Královská kolona v čele 
s Karlem IV. projde v sobo-
tu Chrudimí na Resslovo 
náměstí, kde ji přivítají 
hudebníci, loutkáři, šermíři 
i potulní herci. Řemeslníci 
předvedou své šikovné ruce, 
kuchaři nabídnou středově-
ké delikatesy k ochutnání 
nejen králi, ale i poddaným. 
Tvořivé dílny nevynechají 
umění a vzdělanost. 

pOuť

Ostašovské slavnosti  
uctí svatého Vojtěcha

Spolek přátel Ostašova pořá-
dá v sobotu tradiční poutní 
slavnost, při které se lidé 
scházejí k oslavě církevní 
osobnosti. Letos se koná ke 
cti sv. Vojtěcha, jemuž je za-
svěcen kostel. Součástí akce 
v Liberci – Ostašovo je mše 
a kulturní program v při-
lehlém parku, kde vystoupí 
taneční soubor a zazní histo-
rická i moderní hudba. /bo/

Fo
to

 re
ut

er
s

pOCHOdEň. 
Řecká herečka 
Katerina Lehou v roli 
velekněžky zapaluje 
pochodeň pomocí 
slunečních paprsků 
soustřeďovaných 
parabolickým 
zrcadlem. Na sta-
rověkém stadionu 
v Olympii se tak rodí 
plamen, který 5. srp-
na slavnostně zahájí 
letní olympijské hry 
v Riu de Janeiro.
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